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dat is een wel heel merkwaardig zinnetje! Deed Scholten, die daags tevoren
met andere vertegenwoordigers der kerkgenootschappen bij Schrieke
geweest was en die tot Seyss-Inquart trachtte door te dringen, die suggestie?
Het is mogelijk. Zij onderstreept in elk geval dat men niet het gevoel had,
voorbereidingen te treffen die tegen de bezetter gericht waren. Dat waren
zij ook niet. Zij hadden betrekking op een situatie die zou ontstaan als zich
in Duitsland een revolutie tegen het Nazibewind zou voordoen. Dat men van
die mogelijkheid uitging, kon de bezetter, als hij er de lucht van kreeg,
onaangenaam treffen. In zoverre handelde men verstandig door op de
geopperde suggestie niet in te gaan en de besprekingen geheim te houden.
De constituerende bijeenkomst van het Grootburgercomité vond, ver-

moedelijk in de tweede helft van januari' 42,1 in de consistoriekamer van een
der gereformeerde kerken in Den Haag plaats. Schouten (ARP) trad als
voorzitter op. Aanwezig waren voorts Vorrink (SDAP), mr. T. J. Verschuur
(RKSP), dr. J. J. C. van Dijk (ARP), prof. dr. J. de Zwaan (CHU), mr.
M. H. de Boer en mr. J. Rutgers (Liberale Staatspartij) en mr. A. M. [oekes
(Vrijzinnig-Democratische Bond), allen namens de partijen die in het
Politiek Convent vertegenwoordigd waren. Voor de groep-Scholten waren
er Scholten, Barge en Schermerhorn, en tenslotte waren Menten en Ringers
aanwezig. Er bestaat van deze en de volgende bijeenkomsten (het Groot-
burgercomité kwam in '42 nog tweemaal bijeen ten huize van Schermer-
horn") geen enkel verslag maar wij nemen aan dat Schouten in de consti-
tuerende vergadering de beginselen waardoor men zich moest laten leiden,
aangaf zoals hij het later voor de Enquêtecommissie deed: alleen optreden als
zich een 'vacuum' zou voordoen; niets doen 'dat in strijd was met het
Nederlandse constitutionele bestel'; niets doen waardoor 'een te vormen
kabinet voor de toekomst in een onvrije positie' geplaatst zou worden, en
mocht dat nieuwe kabinet zulks wensen, ter beschikking blijven als college
van advies.ê Men realiseerdezich dat alleen al op het gebied van de bestuurs-
voorziening (wie zouden als secretarissen-generaal, wie als commissarissen
der koningin, wie alsburgemeesters optreden ?) tal van beslissingengenomen
moesten worden. Trouwens, men moest ook contacten leggen in de wereld

1 Op gezag van het naoorlogse verslag dat Ringers schreef (Enq., punten g en h,
gestenc. bijl. I66), dateerde de Enquêtecommissie deze bijeenkomst 'omstreeks
Nieuwjaar'. (Enq., dl. VII a, p. I54). Uit de stukken van Menten blijkt evenwel dat
het enkele weken later moet zijn geweest. 2 Aan dat latere beraad werd ook deel-
genomen door ir. A. H. Ingen Housz, een van de directeuren van de Hoogovens,
en vermoedelijk tevens door H. D. Louwes, voorzitter van de (opgeheven) Gro-
ninger Maatschappij van Landbouw. Men kwam zo uiteindelijk tot een totaal van
vijftien leden. • Getuige J. Schouten (Enq., dl. V c, p. 789).
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